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Referat fra 8. møde i Erhvervslivets EU-

og Regelforum den 17. marts 2022 

 

 

Sted: Dansk Industri, H. C. Andersens Boulevard 18, 1553 København V 

 

Dagsorden 

12:00 – 12:05 Velkomst til DI v./ Emil Fannikke Kiær, DI  

 

12:05 – 12:15 Velkomst v./ Paul Mollerup, formand 

• Oversigt over anbefalinger sendt til regeringen (bilag 1)   

• Regeringens afrapportering på anbefalinger, som er gennemført i andet 

halvår 2021 (bilag 2)  

 

12:15 – 13:00: Oplæg og Q&A v./ Michael Dithmer, departementschef i 

Erhvervsministeriet  

Michael Dithmer vil tale om Danmark efter COVID-19 og de aktuelle 

erhvervspolitiske dagsordener. Derefter følger en Q&A mellem medlemmerne og 

Michael Dithmer.   

 

13:00-13:35 Oplæg og diskussion med formand for Rådet for Samfundsansvar 

og Verdensmål, Steen Gade  

Steen Gade vil tale om Rådets prioriteter og om Rådets kommende anbefalinger, 

som omhandler nye bæredygtighedskrav for danske virksomheder og danske 

SMV’ers bæredygtighed. Rådet har bl.a. fokus på risikobaseret due diligence og 

ansvar i værdikæder, opgørelse og rapportering om bæredygtighed, kompetencer 

til en bæredygtig omstilling mm. Derefter følger en diskussion om snitflader 

mellem Regelforum og Rådet for Samfundsansvar og Verdensmål. 

 

13:35 – 13:45 Pause 

 

13:45 – 14:45 Drøftelse af anbefalinger fra Erhvervslivets EU- og Regelforum v./ 

Paul Mollerup, formand 

    

• Anbefalingskatalog marts 2022 (bilag 3)  

 

14:45 – 14:55 Drøftelse af Regelforums kommende tema 

• Oplæg til Regelforums arbejde i foråret 2022 (bilag 4) 

 

14:55-15:00 Evt. og afrunding af mødet    
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Referat  

 

Afbud: Mathias Møl Dalsgaard (GoMore), Sofie Nilsson (Akademikerne) Mads 

Reinholdt (Forbrugerrådet Tænk), Ib Enevoldsen (Rambøll Danmark), Francois 

Grimal (Dolle A/S). 

 

1. 12:00 – 12:05 Velkomst til DI v./ Emil Fannikke Kiær, DI  

Emil Fannikke Kiær bød velkommen på vegne af Dansk Industri og fremhævede 

Regelforummets konkrete tilgang og hidtidige arbejde.  

Derefter blev opmærksomheden rettet mod de udfordringer som mindre og 

mellemstore virksomheder møder, når soft law bliver til hard law - særligt på 

europæisk plan.  

Afslutningsvis blev digitaliseringspartnerskabets potentiale for at lempe byrder for 

erhvervet fremhævet. 

 

2. Velkomst v./ Paul Mollerup, formand 

Formanden takkede for, at DI ville være vært for det ottende møde i Regelforum 

og omtalte, hvordan krigen i Ukraine ud over at være en menneskelig katastrofe, 

også rammer dansk og europæisk erhvervsliv.  

Formanden konstaterede bl.a., at anbefalingerne fra november-mødet ikke er 

blevet besvaret af regeringen endnu. I forlængelse heraf efterspurgte formanden 

suppleret af Dorte Sindbjerg yderligere opfølgning i forbindelse med regeringens 

besvarelser af nabotjek, herunder at regeringen i højere grad forholder sig til 

resultaterne af nabotjek og deres betydning for evt. tilretning af dansk praksis. 

Regeringen leverede en sådan stillingtagen til resultaterne af nabotjek til 

implementeringsrådet.  

Det blev besluttet, at der på næste møde d. 23. juni bliver fulgt op på tidligere 

anbefalinger, herunder særligt delvist fulgte anbefalinger. 

3. Oplæg og Q&A v./ Michael Dithmer, departementschef i Erhvervsministeriet 

Michael Dithmer takkede medlemmerne af Regelforum for  deres indsats med at 

stille konkrete anbefalinger, som bidrager til at gøre det nemmere at drive 

virksomhed i Danmark. Dette blev efterfulgt af en orientering om den aktuelle 

erhvervspolitiske situation. 

 

 

Michael Dithmer rettede herudover fokus på den fortsat stigende mængde af 

erhvervsregulering fra EU, og understregede vigtigheden af forummets arbejde 

med den tidlige interessevaretagelse af EU-reguleringen.  
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4. Oplæg og diskussion med formand for Rådet for Samfundsansvar og 

Verdensmål, Steen Gade 

Steen Gade indledte oplægget med at fremhæve Rådet for Samfundsansvar og 

Verdensmåls særlige fokus på de europæiske miljø-, klima- og 

bæredygtighedsmæssige rammer.  

Dette blev efterfulgt af en gennemgang af, hvordan Rådet for Samfundsansvar 

og Verdensmål fremmer erhvervslivets arbejde med samfundsansvar og FN’s 

verdensmål ved at rådgive regeringen, facilitere dialog og samarbejde, samt 

udbrede viden om danske virksomheders arbejde på området. Steen Gade 

pegede også på Rådets arbejde med vejledninger, hvor de bl.a. har finansieret 

en guide til SMV’er om, hvordan de skal komme i gang med due diligence for 

menneskerettigheder på fødevareområdet, finansieret af Dronningens 

Erindringsmøntsmidler. Guiden hedder de seks skridt. 

Steen Gade sluttede oplægget af med at gøre opmærksom på snitfladerne 

mellem Regelforum og Rådet for Samfundsansvar og Verdensmål. Herunder 

særligt de to foras fælles ambition om at gøre det så enkelt som muligt for danske 

virksomheder at navigere i den kommende bæredygtighedsregulering. 

Medlemmerne af Regelforum pegede i den forbindelse på faren for, at begrebet 

bæredygtighed bliver brugt til at legitimere mange former for regulering, hvor 

det ikke hører hjemme.  

På mødet var der enighed om, at Regelforum og Rådet løbende holder hinanden 

orienteret omkring snitflader og oplagte samarbejdsmuligheder.    

 

5. Drøftelse af anbefalinger fra Erhvervslivets EU- og Regelforum v./ Paul 

Mollerup, formand 

 

Anbefalinger om kontrol og tilsyn 

Følgende anbefaling oversendes til regeringen med enkelte tilføjelser: 

• KONTIL 5 Retssikkerhed ved anvendelse af kunstig intelligens i kontrol og 

tilsyn 

Regelforums medlemmer gav udtryk for et ønske om at inddrage faglige 

organisationer og eksperter i denne anbefaling.  

• KONTIL 8 Styrket fokus på hvad der er tilstrækkeligt for at opfylde 

lovgivningens minimumskrav i finanstilsynets vejledning og 

kommunikation med virksomhederne. 

https://www.de6skridt.dk/
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Anbefalingen tilpasses, så det eksplicit fremgår, at forslagene i anbefalingen 

ønskes gennemført, uden at man hermed går på kompromis med hensynet til 

forbrugerbeskyttelsen.  

 

 

Følgende anbefalinger oversendes til regeringen uden ændringer:  

• KONTIL 4 Erhvervsstyrelsen skal sikre, at myndigheders skabeloner til 

revisorerklæringer overholder gældende lovgivning  

• KONTIL 6 Større klarhed om de regler som finansielle virksomheder skal 

overholde 

KONTIL 7 Hurtig og klar opfølgning fra finanstilsynet efter tilsynsbesøg 

• KONTIL 9 Øget proportionalitet i takster ved kontrolbesøg hos 

erhvervsmæssige hundehold 

 

Anbefaling om tidlig interessevaretagelse 

Følgende anbefalinger oversendes til regeringen uden ændringer:  

• TIV 30 Reviderede regler om krav om emballagedesign og -affald 

 

Anbefalinger om national lovgivning og nabotjek 

Følgende anbefalinger oversendes til regeringen uden ændringer:  

• NALO 51 Opdaterede vejledninger fra erhvervsstyrelsen bør ledsages af 

en oversigt over ændringer 

• NALO 52 Bedre mulighed for digital videregivelse af 

indkomstoplysninger fra eSKATdata (indkomstregistret) 

• NALO 53 Digital indberetning og administration af besætningsskift  

• NALO 54 Indfør digitale transportdokumenter og vejkort til 

godstransporten  

• NALO 55 Digitalisering og simplificering af politiets tilladelser til at 

eksportere forsvarsmateriel  

• NALO 56 Afskaf krav om dobbeltanmeldelse for modtagelse af bygge-

og anlægsaffald 

 

 

• NALO 57 Indfør engelsk version af sygedagpengerefusion  

• NALO 59 Synliggørelse og udbygning af muligheden for indsættelse af 

aconto beløb hos arbejdsmarkedets fond for udstationerede  

 

 

Følgende anbefaling oversendes til regeringen med enkelte tilføjelser 
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• NALO 58 Revider ´”vejledning om offentliggørelse og deklarering af 

oplysninger i konsulentrapporter bestilt af offentlige myndigheder”, så 

prisoplysninger ikke længere fremgår af deklarationer  

Akademikerne undlader stillingtagen.  

 

Følgende anbefaling blev ikke godkendt til oversendelse nu 

• NALO 60  

 

 

 

6. Drøftelse af Regelforums kommende tema 

Forud for mødet var der blevet sendt et oplæg om Regelforums kommende 

arbejde, hvor formanden foreslog, at Regelforum igangsætter et temaarbejde 

om ”Eksisterende lovgivnings parathed i forhold til digitalisering, datadeling og 

nye forretningsmodeller” (digitalisering). Temaet blev præsenteret på mødet og 

drøftet af medlemmerne.  

Forbrugerrådet Tænk fremlagde et ønske om, at der blev taget særligt højde for 

dataetik, rettigheder og gennemsigtighed i forbindelse med igangsættelsen af 

temaet. 

Der var tilslutning til at igangsætte temaet.  

 

7. Evt. og afrunding af mødet 

Medlemmerne gav udtryk for, at de på det næste møde ønsker at se nærmere 

på Regelforums arbejdsform ved at have fokus på Regelforums egne processer 

og arbejdsmetoder samt regeringens besvarelser.  

Derudover var medlemmerne særligt opmærksomme på, at der løbende bliver 

fulgt op på anbefalingerne omkring kontrol og tilsyn.  

Næste møde i Regelforum er d. 23. juni 2022.   
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